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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 8 juli 1950

Voor Van Maarseveen, mede bestemd voor Drees, Stikker en Fockema. Referte Uw telegram 109.
Heden had ik na ontvangst van Uw telegram een bespreking met Hatta, waarbij ik hem in

grote lijnen het Nederlands standpunt uiteenzette. N.a.v. dit gesprek beloofde ik hem schriftelijk
antwoord op zijn brief van 30 Juni, waarmede ik U met mijn 227 in kennis stelde. Mijn antwoord
aan Hatta, dat op 8 dezer werd verzonden luidt: 'Voorstellen, vervat in Uw hiervoor vermeld
schrijven, hebben onderwerp van zeer zorgvuldig onderzoek uitgemaakt en ik heb daarover nader
overleg gepleegd met mijn Regering. Bij dit onderzoek is gebleken, dat, hoeveel aantrekkelijks Uw
voorstel ook moge bevatten, er groot gevaar bestaat, dat in de praktijk zich zeer ernstige
moeilijkheden kunnen voordoen, indien het KNIL op 26 Juli a.s. zonder meer zal worden
ontbonden en geen regeling tot stand komt waarbij eventueel afwikkelingsbureau militaire
bevoegdheden behoudt over KNIL-militairen, die alsdan nog niet zullen zijn afgevloeid.

Namens de Nederlandse Regering zou ik derhalve de volgende voorstellen aan Uw
aandacht willen onderwerpen:
1. Het KNIL zal op 26 Juli officieel worden ontbonden. Dit besluit zal op 25 Juli officieel
wereldkundig worden gemaakt en om de strekking daarvan zo krachtig mogelijk te onderstrepen
zullen de Commandant der Nederlandse Legerstrijdkrachten in Indonesië en de Chef-Generale-
Staf in de nacht van 25 op 26 Juli officieel repatriëren.
2. Gelijktijdig zal onder Ned. militaire leiding een afwikkelingsbureau worden ingesteld, hetwelk
geen enkele operationele taak heeft, doch dat zich uitsluitend zal bezig houden met
administratieve afwikkeling van nog niet afgevloeide Indonesische en Ned. KNIL-militairen. Deze
Ned. en Indon. KNIL-militairen zullen met ingang van 26 Juli tijdleijk de status van KL-militairen
krijgen. Deze regeling is noodzakelijk om ordentelijke afwikkeling te waarborgen, waarbij de
disciplinaire verhoudingen gehandhaafd blijven en eventueel daaruit voortvloeiende maatregelen
moeten kunnen worden geëffectueerd.
3. Het ligt in de bedoeling van Ned. Reg. maatregelen te nemen, dat nog resterende
afwikkelingstaak op snelst mogelijke wijze wordt vervuld, weshalve het HC met toezicht op de
vervulling van die taak zal worden belast. Daarbij zal worden nagegaan in hoeverre een nuttig
gebruik gemaakt kan worden ook van suggesties welke vervat zijn in Uw brief van 30 Juni. Er zal
derhalve nauwe samenwerking tussen de betrokken Ned.- en RIS-autoriteiten noodzakelijk zijn.
4. De Ned. Reg. geeft er zich rekenschap van dat aan instelling van dit afwikkelingsbureau voor
haar ook financiële consequenties zijn verbonden en zij is bereid met de RIS hierover in nader
overleg te treden.
5. Indien de RIS-regering in principe bereid is bovenstaand voorstel te aanvaarden, dan zullen de
onderhandelingen onmiddellijk een aanvang kunnen nemen, teneinde nog avant 26 Juli tot een
definitief accoord te komen.

De Ned. regering beoogt met dit voorstel een oplossing na te streven, die voor Uw
regering politiek aanvaardbaar zou kunnen zijn en die tevens beoogt de Ned. reg. gelegenheid te
geven haar verplichtingen tegenover het voormalige KNIL op passende wijze te vervullen.

Indien een zodanige oplossing tot stand kan worden gebracht, vervalt tevens de noodzaak
om na te gaan, aan welke omstandigheden het toe te schrijven is, dat op 26 Juli nog geen algehele
afwikkeling heeft plaatsgevonden.

Voor Uw antwoord, moge het zijn op korte termijn, houd ik mij ten zeerste aanbevolen.'

Uit dit antwoord zal U blijken, dat het tijdelijk detacheren bij het KL wat Indon. militairen
betreft niet beperkt kan worden tot Ambonezen. Daarmede zou de gehele grondslag aan het
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voorstel zijn ontnomen. Bovendien loopt afvloeiing der niet-Ambonezen op het ogenblik
bevredigend, zodat de financiële consequenties hier minder verstrekkend zijn. Discriminatie
tussen Indon. militairen in dit geval is volstrekt onmogelijk. Ik heb Hatta gevraagd zich op korte
termijn over dit voorstel te willen beraden, aangezien ik bij weigering de UNCI zou moeten
inschakelen. Inschakeling van de UNCI is Hatta niet welkom en hij verzocht mij in mijn
antwoordbrief de UNCI nog niet te noemen, aangezien dit in het RIS-Kabinet prikkelend zou
werken. Vandaar de voorlaatste alinea van mijn brief aan Hatta. Punt 4 in mijn brief werd
opgenomen, omdat mij uit gesprek met Hatta bleek, dat wel vaststaat, dat het financiële punt
onmiddellijk een struikelblok zou zijn, indien wij ook nog integrale betaling van de RIS zouden
eisen. Het gaat hier m.i. om een ere-zaak voor Nederland en dan moeten financiële consequenties
bovendien een eenmalig karakter dragen, worden aanvaard. Om een onmidellijk antwoord van
Hatta te kunnen uitlokken heb ik mijn brief in algemene termen gehouden. Er blijft veel te
onderhandelen over en deze onderhandelingen moeten door een definitief resultaat worden
bekroond. Het zal U duidelijk zijn, dat geen HC de verantwoordelijkheid zou kunnen dragen
indien voor 25 Juli geen sluitende regeling zou zijn tot stand gekomen. Hoe onaangenaam het
voor Fockema ook zijn moge een vierde reis naar Indonesië te ondernemen, lijkt mij in de
gegeven omstandigheden een zeer spoedige overkomst dringend gewenst. Deze zaak moet tot een
goed einde komen en ik moge U wel verzoeken Fockema al die volmachten te willen geven, die
noodzakelijk zijn om deze zaak hier ter plaatse tot een goed einde te brengen.

Gaarne verneem ik wanneer Fockema verwacht kan worden. Ik zal mij verheugen indien
hij wederom mijn gast wil zijn.


